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سال بیستم      شماره ۴۵۸۶

راهکار  میان بر  به نتیجه نرسید

 تلاش برای احیای شورایاری ها

اوتیسم و  شرایط  مرتبط

شرق:  روز گذشته رئیس دیوان عدالت اداری به صحن شورای شهر تهران آمده بود. او از تشکیل کارگروه مشترک میان مدیریت شهری و دیوان خبر داد. حکمت علی مظفری پیش از حضور 
در صحن شورا به دیدار شهردار تهران رفته بود. رئیس دیوان در سخنانش از فرایندهای غیرشفاف در نهادهای مختلف گلایه کرد و یکی از مصداق های آن را نامشخص بودن نحوه محاسبه 
شــهریه مدارس غیر انتقاعی دانست؛ اینکه شهریه یک مدرسه علی الحساب ۱۲۰ میلیون تومان است و شهریه مدرسه دیگری ۶۰ میلیون تومان. او از کیفیت مدارس دولتی گلایه کرد و در 
ســخنانش از بی انگیزگی برخی از معلمان این مدارس سخن گفت که تا پایان ســخنرانی اش دو بار تأکید کرد که منظور او همه معلمان مدارس دولتی و همه مدارس دولتی نبوده اند. اما 
درخواســت اصلی اعضای شورای شهر تهران از رئیس دیوان عدالت اداری احیای شورایاری ها بود؛ اما مظفری در پاسخ به درخواست ها بر اجرای قانون تأکید کرد. اعضای شورای شهر 

تهران پس از حاشیه های طرح نظام نامه مشارکت محلی به دنبال احیای شورایاری ها از طریق مجلس هستند.

 چمران باز  رئیس می شود
طرح نظام نامه مشــارکت محلی با وجود انتقادهای بسیار 
سال گذشــته به تصویب شورای شهر رسید. پس از نهایی  شدن 
ترکیب ســتاد هماهنگی، حاشیه انتخاب رئیس دامن نظام نامه 
مشارکت محلی را گرفت. رئیس باید از بین دو عضو کمیسیون 
فرهنگــی و اجتماعی یعنــی احمد علــوی و علیرضا نادعلی 
انتخاب می شــد. احمد علوی ریاســت ستاد ســمن های شهر 
تهران را بر  عهده دارد و گزینه باقی مانده، علیرضا نادعلی بود؛ 

اما چهار عضو دیگر با ریاست او موافق نبودند.
بعداز طولانی شــدن حاشــیه های انتخاب رئیس، شــهردار 
تهران احکام بخشــی از اعضــای هیئت امنای محلات شــهر 
تهــران را صادر کرد؛ موضوعی که بــا مخالفت برخی از اعضا 
مواجه شــد و آنها از شــهردار درخواســت کردند برنامه خود 
در بــرج میلاد را لغو کند که شــهردار به این درخواســت آنها 
نــه گفت و احکام صادر شــد. ۹ عضو شــورای شــهر هم این 
احکام را غیرقانونی دانســتند و به شــهردار تذکر دادند. هفته 
گذشــته درحالی که مهدی چمران به دلیــل بیماری در صحن 
شــورای شهر حاضر نبود، اعلام شــد قرار است او ریاست ستاد 
هماهنگــی را بــر عهده بگیرد. روز گذشــته علیرضــا نادعلی، 
ســخنگوی شورای شــهر تهران، در حاشیه جلسه شورای شهر 
تهران در این زمینه به رســانه ها گفت:  توافق خوبی بین هفت 
عضو ستاد راهبری مشارکت محلات ایجاد شد و آن هم تعیین 
مهدی چمران به عنوان رئیس ســتاد مشارکت راهبری محلات 
بود، نایب رئیس شورا اعلام کرده است که مهدی چمران با این 
موضوع موافقت کرده اســت؛ هرچند امیدواریم در هفته های 
آتی یک جلســه برگزار شــود تــا مواردی که بــه تعیین رئیس 
ارتباطی ندارد، بررسی شود تا بتوانیم وضعیت سراهای محلات 

را از این تلاطمی که در آن هست، عبور دهیم.
  نامه شورا  به  قالیباف

اما شورای شهر تهران راهکار دیگری را هم برای استفاده از 
مشارکت شهروندان در محلات دنبال می کنند. اعضای شورای 

شــهر تهران در نامه ای به رئیس مجلس خواســتار احیای این 
نهاد شــده اند. در این نامه با اشــاره به انحلال شورایاری با این 
استدلال که این نهاد در قانون اساسی و قوانین عادی پیش بینی 
نشــده، تأکید شــده که این نهاد و انتخابات آن از اصول قانون 

اساسی قابل استنباط است.
در این نامه به اصل ششــم قانون اساســی اشــاره شــد که 
بــه اتکا بــه آرای عمومی برای اداره کشــور از طریق انتخابات 
رئیس جمهور و... اشــاره می کنــد و اینکه اصــل هفتم که به 
اهمیت شــوراها و انواع انتخابات آن تصریح دارد، از عبارت «و 
نظایر اینها» اســتفاده کرده اســت. در یکی از بندهای این نامه 
اشاره شد که شورای شهر خواستار تشکیل یک انجمن مشورتی 
محلی اســت که بــا برگزاری انتخابات محلی شــکل می گیرد. 
آنچــه قانون درباره آن ســکوت کــرده انجمن نیســت؛ بلکه 
انتخابات آن است که با توجه به اینکه انتخابات کشوری نبوده 

و محلی است، نیازی به تصریح در قانون ندارد.
در انتها اعضای شورای شــهر درخواست رسیدگی و زمینه 

ابطال دادنامه دیوان در قوه قضائیه را مطرح کرده اند.
 معتمد  محله  ناشناس

علی اصغر قائمی، عضو شــورای شــهر تهــران هم درباره 
این نامه توضیح داده اســت:  مکاتبه ای را با مجلس داشــتیم، 
شــرح ماوقعی از این موضــوع در مکاتبه آمد و بــه دنبال آن 
هســتیم که همان منطق خوبی که از قدیــم حاکم بود و بنا بر 
سوء برداشت دچار مشکل شده، احیا شود و مشارکت در محلات 
به ریــل اصلی خود بازگردد. تقریبا چهار، پنج هفته اســت که 
هفته ای یک بار به اتفاق دوستان به مناطق مختلف می رویم و 
با شورایاری ها جلسه می گذاریم که آن حس تعامل و همکاری  
زنده بماند و احساس کنند که در شورا حامی دارند. به شخص 
کاری نداریم. به منطــق تعامل فی مابین کار داریم و امیدواریم 

پیگیری ها از مجلس هم ثمر بدهد.
او ادامــه داد:  شــورایاری ها بر اســاس منطق درســتی که 
انتخابــات محلی بود نــه انتصابات، انتخاب می شــدند. اینکه 

شهردار تهران برود رســما یکی را خود انتخاب کند و بگوید تو 
معتمد محله هستی و مردم محله، حتی او را نشناسند که دیگر 

نمی شود اسمش را معتمد محله گذاشت.
ناصــر امانی، عضو دیگر شــورای شــهر تهران هــم درباره 
اســتفاده از معتمدان محلات در تصمیم گیری های شــهری با 
وجود چالش هایی که در روند اجرائی شــدن نظام نامه محلات 
بــه وجود آمده اســت، گفت:  ما به دنبال این هســتیم که نهاد 
شــورایاری گذشته را با رفع موانع قانونی فعال کنیم و به تازگی 
بــه رئیــس مجلس با امضــای همــه اعضای شــورا نامه ای 
نوشــته ایم و به زودی ارســال می شــود، در این نامــه از رئیس 
مجلس خواهش کردیم به شــورای شــهر درباره اصلاح رأی 
دیوان عدالت اداری کمک کند؛ یعنی خواسته اکثریت شورا این 
اســت که همان نظام قبلی شــورایاری ها با تجدیدنظر در رأی 

دیوان عدالت اداری دوباره فعال شود.
او ادامــه داد: نظام نامه یک راه بینابین بود تا قانونی شــدن 
شــورایاری ها به نتیجــه برســد و بتوانیم مشــارکت محلی و 
اجتماعــی مردم را در اداره شــهر داشــته باشــیم؛ ولی آنچه 
تصویب شــد، با اکثریت ضعیف یعنــی ۱۱ رأی موافق تصویب 
شــد. علتش هم این بــود که از همان ابتــدا تصورمان این بود 
که نمی تواند مشــارکت اجتماعی را به  دنبــال بیاورد و همین 
موجب شــد نتوانیم برای ادامه کار انتخاب رئیس ستاد و تهیه 
دســتورالعمل هایی که در آیین نامه پیش بینی شده و تعداد آن 

خیلی زیاد است، تصمیم بگیریم.
امانی تأکید کرد: فکر می کنیم با اصلاح اساسنامه می توانیم 
کار تشکیل ستاد و انتخاب رئیس ستاد را به سرانجام برسانیم و 
هیئت امنای محلات با ترکیبی از آنچه در نظام نامه آمده (یعنی 
ناظران اعضا که از شورایاری های محل که منتخبان مردم بودند 
و یک تعداد نمایندگان سازمان نهادها) انتخاب و فعالیت های 
محلی آغاز شــود تا بتوانیم مشکل اساســی را از طریق مرجع 

قانونی حل وفصل کنیم.
رئیس کمیته منابع انســانی شــورای شــهر تهــران درباره 

عزل معتمدان محلات که اعضای شــورای شهر در هفته های 
گذشته بارها نســبت به آن تذکر داده بودند هم گفت:  آن رویه 
همچنــان ادامــه پیدا می کند و هــر روز مدیــران محلات با ما 
تمــاس می گیرند و می گویند ما را عزل یا جابه جا کردند یا دیگر 
ما را راه نمی دهنــد و اتاق مان را بدون حضور ما باز کردند. این 
کارها شایسته نیست. اکنون به شــدت به اعتماد مردم و جلب 
مشــارکت آنها نیاز داریم. مقام معظم رهبری و همه مسئولان 
نظام حتی از اداره اقتصاد به دســت مــردم حرف می زنند؛ اما 
در حد اینکه مردم برای زباله، رفع ســد معبر و برداشــتن یک 
تیر برق در محله شــان نظر دهند و مــا نتوانیم تحمل کنیم که 
اصلا شایســته نیست. با مردمی که مفت و مجانی و بدون هیچ 
توقعی دوست داشتند به شهرداری در انجام مأموریتش کمک 
کنند، این طور برخورد کنند درســت نیست. اگر قرار است به این 
افراد به هر دلیلی بگویند بروند، باید محترمانه گفته شــود و از 
زحمات شان تقدیر و تشکر کنند. بخش هایی که اعتراض داریم 
و تذکر می دهیم، این نوع برخوردهاســت و می گوییم نباید این 
برخوردها ادامه پیدا کند و این برخوردها باعث کاهش سرمایه 

اجتماعی شهرداری و شورا می شود. 
 درخواست مشترک اعضای شورای شهر  از  رئیس دیوان

به جز تلاش برای احیای شــورایاری ها از طریق مجلس روز 
گذشته اعضای شــورای شــهر تهران در جریان گزارش رئیس 
دیــوان عدالــت اداری در صحن شــورا خواســتار بازنگری در 

فعالیت شورایاری ها شدند.
مهدی چمران، رئیس شــورا بــا بیان اینکه دیــوان عدالت 
اداری شــورایاری ها را ابطــال نکرده اســت، گفــت: انتخابات 
شــورایاری ها انتخابات محلی اســت و دیوان این گونه پنداشته 
که انتخابات ملی اســت؛ این انتخابات در سطح شهر تهران در 
مســاجد برگزار می شد که در متن قانون شوراها وجود داشت و 
امیدواریم به نتیجه برســیم، شورایاری ها روی هوا هستند و این 
درســت نیســت چون می توانند خدمات خوبی ارائه دهند؛ لذا 

باید تصمیم اصولی برای آنها گرفته شود.
ســیدجعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون عمران و 
حمل ونقل شورای شهر تهران هم گفت:  یک ظرفیت قانونی در 
تهران به نام شورایاران وجود داشت و مردم افرادی را انتخاب 
کردنــد تا پیگیر حقوق آنها باشــند؛ همــواره معتمدانی پیگیر 
حقوق آنها بودند و ابطال رأی کمک مردم به مدیریت شهری را 

شاهد بودیم و امیدواریم در این زمینه چاره اندیشی شود.
پرویز ســروری نایب رئیس شورای شهر تهران هم با تأکید بر 
اینکه شــورایاری یکی از مباحث مهم است، گفت: این موضوع 
بــه چند هزار نفر بــاز می گردد. یک تصمیم در یکی از شــعب 
دیوان اتخاذ می شــود و چند هزار نفــر را از آرای مردم محروم 
می کند. امروز مجموعه ای که ۱۵ ســال فعــال بوده با این رأی 
مواجه می شــود. اگر خلاف بوده چرا ۱۵ ســال حیات داشته و 
اگر خلاف نیست چرا باید شورایاران از خدمت به مردم محروم 
شوند. ســروری با بیان اینکه رئیس شورا نامه ای را درخصوص 
شــورایاری ارسال کرده که متأســفانه هیچ پاسخی به آن داده 
نشده است، تأکید کرد: فرایندی در این خصوص تعریف شود تا 

بتوان از وضعیت موجود خارج شد.
رئیس کمیسیون ســلامت، محیط زیست و خدمات شهری 
شــورا با بیان اینکه تأکید ما بر شورایاری ها این است که بسیاری 
از پیگیری ها برای امور شــهری توســط معتمدان و شورایاران 
صورت می گیرد، گفت: تقاضای ما این اســت که دیوان عدالت 

اداری توجه ویژه به موضوع داشته باشد.
مهــدی پیرهادی با بیان اینکه پس از صــدور رأی باغ برای 
برخی پرونده ها در مواردی شــاهد هســتیم که قضــات آرا را 
به صــورت ماهوی صادر می کنند و تجدید نظر صورت می گیرد، 
یادآور شد: درخواست ما این است که دیوان در این زمینه ورود 
جدی داشته باشــد، همچنین در مورد ساختمان های ناایمن و 

مواردی از این قبیل نیز باید توجه ویژه انجام شود.
احمد صادقی رئیس کمیته شــفافیت و شهر هوشمند شورا 
نیز با بیان اینکه برخی آرای صادرشــده به دلیل عدم اشرافیت 
به قوانین از ســوی اعضای شوراهای شــهرها و روستاهاست، 
گفت: عدم اجرای قوانین، تضییع حقوق شــهروندی است و ما 
به عنوان خدمتگزاران باید تلاش کنیم که تضییع صورت نگیرد؛ 
برای حل این مشــکل، آموزش راحت ترین اقدام اســت و باید 
آموزش به شــوراهای شهرها و روســتاها، قضات و شهروندان 
برای آشــنایی با حقوق شــهرونی داده شــود. باید کارگروهی 
مشترک بین وزارت کشــور و دیوان شکل بگیرد که این آموزش 

انجام شود.
حکمتعلی مظفری رئیس دیوان عدالت اداری اما در پاسخ 
به این درخواست مشترک گفت:  برخی مباحث مطرح شده باید 
در کارگروه مشترک دیوان و شهرداری مورد بررسی قرار بگیرد.

او با بیــان اینکه قانون این اصل را پذیرفتــه که قاضی باید 
انطباق موضوع با حکم را انجام دهد، یادآور شد: احتمال دارد 
در تعیین مصداق، قاضی دچار اشــتباه شود و اگر آرای قطعی 
نیز صادر شد، به رئیس دیوان اجازه داده می شود که اگر خلاف 

قانون رأی صادر شود، بازنگری کند.
رئیس دیــوان عدالت اداری با تأکید بــر اینکه باید موضوع 
شورایاری ها در کارگروه بررسی شود، گفت: کار دیوان این است 
کــه اگر مصوبه ای آمد قانــون و تصمیمات را روی دو کفه قرار 
دهد. اگر موضوعی خلاف قانون باشــد، یقینا ابطال خواهد شد 

و نباید مصلحت عمومی را از مسیر خلاف قانون پیش برد.
وی با بیان اینکه اصرار قضات بر اســاس لجاجت نیســت، 
یادآور شد: این موارد حسن کار است و هرگاه به اشتباه رسیدیم 
باید بازگردیم. در حال حاضر در مورد شــورایاری ها چون واقف 

به جزئیات نیستم وارد نمی شوم.
او در بخش دیگری از ســخنانش با بیان اینکه تصمیم گیری 
در حوزه شهرســازی ارتباطی تنگاتنگ بــا دیوان عدالت اداری 
دارد گفــت: بر همین اســاس نیازمند تعاملات و نشســت های 
مشــترک هســتیم، اما هنوز به نکته مطلوبی نرســیده ایم و در 
تهران و کلان شــهرها نیازمند تعاملات بیشتری هستیم و از دو 
سال گذشــته تاکنون کارگروه های مشــترکی با وزارتخانه های 
پرپرونده تشــکیل شــده و بیش از ۱۶۰ جلســه در ۱۸ کارگروه 
مشترک برگزار شده است. مظفری گفت: شهرداری متولی امور 
شهرسازی اســت و اگر از نظر قانونی منعی برای صدور پروانه 
وجود نداشته باشد باید با رعایت تمام شفافیت ها پرونده صادر 
شود اما متأســفانه این اتفاق هنوز رخ نداده است و بسیاری از 

اقداماتی که در مراکز حاکمیتی انجام می شود شفافیت ندارد.
رئیس دیوان عدالت اداری گفت: افراد نمی دانند در مدارس 
غیردولتی چه میزان باید شــهریه بپردازند و به صورت شــفاف 
مشخص نیست مردم چه باید بکنند در قانون اساسی گفته شده 
اســت تعلیم و تربیت باید به صورت مجانی باشد اما با وجود 
مــدارس غیردولتی مدارس دولتی به حاشــیه رفته اند و عمده 
مدارس دولتی دچار مشکل هستند و اغلب جامعه توان حضور 

در مدارس غیردولتی را ندارند.
وی تصریح کرد: شــکایت کردن هزینه های مادی و معنوی 
دارد و هیچ ضرورتی ندارد که حتما شــکایت انجام شود بلکه 

باید درون دستگاه ها مشکلات را برطرف کرد.
مظفری با اشــاره به کاربری های غیرمسکونی اراضی گفت: 
تکلیف مردم در این حوزه باید مشــخص شــود یــا باید تملک 
توسط دولت صورت گیرد یا باید ساخت وساز انجام شود و پس 
از پنج ســال هیچ عذری موجه نیست و شهرداری مکلف است 

اقدامات لازم را انجام دهد.
رئیــس دیوان عدالــت اداری اظهار کــرد: موضوعات ریز و 
کوچک منجر به نارضایتی مردم می شود و اگر به دنبال افزایش 
ضریــب رضایتمندی مردم هســتیم باید به حقوق شــهروندی 

توجه شود.
 اعضا  چه  تذکری  به  شهردار  دادند؟

در جلســه روز گذشــته مهدی اقراریان، عضو شورا خطاب 
به شــهردار تهران درخصوص بند ۳۰ ماده ۸۰ قانون تشکیلات 
و وظایف شــورای اسلامی کشور متذکر شــد: از شهردار تهران 
درخواســت می شــود حمایت و نظارت کافی و لازم را نســبت 
به صرفه و صلاح شــهرداری تهــران، در حوزه همه پروژه های 
مشــارکتی داشــته باشــد. او ادامه داد: همچنین درخواســت 
می شود گزارشــی از آخرین وضعیت همه پروژه های مشارکتی 
اعــم از اینکــه آیــا این پروژه هــا به اتمام رســیده یــا در حال 
انجــام اســت یا اینکه سرنوشــت حقوقــی یافته انــد، از همه 
زیرمجموعه های شــهرداری تهران اعم از مناطق، سازمان ها و 
شرکت ها را در مهلت قانونی آماده کنند و به شورا ارائه دهند.

مهدی چمران هم در توضیحاتی تکمیلی اظهار کرد: بیش 
از ۹۰ درصد پروژه های مشــارکتی به دادگاه کشــیده شده، این 
نتیجه عملکرد ســازمان عریض و طویل شــهرداری اســت که 
امیدواریم درســت کار کند و این پروژه ها را به نتیجه مثبتی هم 
برساند و این نشــود که در مشارکت ها کار افراد به دادگاه ختم 

شود.
مهدی پیرهادی رئیس کمیســیون سلامت محیط زیست و 
خدمات شــهری شورا هم با اشاره به وضعیت ساختمان بلدیه 
در میــدان امام خمینی، گفت: این ســاختمان سال هاســت که 
نیمه کاره رها شــده و هیچ اســتفاده ای از آن نمی شود. کاربری 
این ساختمان قرار است چه باشد و چرا بعد از گذشت دو سال 

همچنان در این وضعیت دیده می شود؟
عضو شــورای شــهر تهران به معاونت عمران شــهرداری 
تهران تذکر داد که نســبت به تعیین تکلیف این ســاختمان در 

میدان امام خمینی اقدام کنند.

اغلب افراد اوتیســتیک شــرایط ویژه ای دارنــد. به همین دلیل، بــرای دریافت 
حمایت با مشــکلاتی مواجه می شوند که کار را برایشان پیچیده می کند. در این 
مقاله، درباره شــرایط پیرامونی فرد اوتیســتیک اطلاعات مفیدی در اختیار شما 

قرار خواهد گرفت.
مسائل مربوط به سلامت روان

(بخش اول)
مشــکلات ســلامت روان، مانند افســردگی و اختلالات اضطرابی، در افراد 
اوتیستیک شایع تر است و تأثیر زیادی بر زندگی روزمره این افراد دارد؛ برای مثال، 

مانعی بر دسترسی ایشان به آموزش های کامل و فرصت های شغلی است.
روان شناســان بــرای کمك به جوانان اوتیســتیك تلاش می کنند تا مســائل 
روان شــناختی این قشر را به ســایر افراد جامعه بشناســانند و برای تحقق این 
هدف بسته های آموزشی تهیه کرده اند. به گونه ای که اگر اوضاع تغییر کرد، فرد 
اوتیستیك بتواند با شرایط کنار بیاید و در خارج از مرزهای جامعه خود، راحت تر 

به دنبال کمک باشد.
آگاهی از  این  نکته  که «تو  عادی هستی»

آگاهی داشتن درباره «عادی بودن تو» به چه معناست؟
در ســال ۲۰۱۷، شــورای جوانان و داوطلبان «صدای من باش» به اتفاق آرا 
تصمیم گرفتند کمپینی درباره ســلامت روان اجرا کنند. کمپینِ «خودِ عادی تان 

را بشناســید» با هدف کاهش برچسب زدن بر سلامت روان و در عین حال ایجاد 
منابعی برای جوانان اوتیســتیك شکل گرفت تا ایشــان را قادر سازد که به طور 

عادی کار کنند و دریابند که وضعیت طبیعی  برای آنها چیست.
کمپینِ «خود عادی تان را بشناســید» به پشتوانه تحقیقی به شرح زیر شکل 

گرفت:
حامیان جوانان در تحقیقی مشــترک با مرکز تحقیقات اوتیسم و تحصیلاتِ 
دانشــگاه کالج لندن شرکت داشتند. این افراد در نظر داشتند گزارشی تحقیقاتی 
درباره مشکلاتی تهیه  کنند  که بســیاری از جوانان اوتیستیک در حیطه سلامت 
روان با آن دســت وپنجه نرم می کنند؛ همچنین در پی ثبت مراقبت هایی بودند 

که این افراد دریافت کرده اند.
در اکتبر سال ۲۰۱۶، ۱۸ جوان مبتلا به اوتیسم در اتاقی نشستند و درباره آنچه 

فکر می کردند بزرگ ترین مشکل اوتیسم است بحث کردند.
نتیجه صحبت هایی که در این نشست مطرح شد ناراحت کننده بود؛ به طوری 
که از هر پنج جوان، چهار نفر گفتند که مشکلات سلامت روان را تجربه کرده اند، 
اما فقط یکی از آنان نمی دانســت که باید از چه کســی کمک بخواهد. بیش از 
دو ســوم جوانان گفتند که اگر از کســی کمک بخواهند یــا کمک کمی دریافت 
خواهنــد کرد یا به دلیل اعتماد به نفس کمــی که دارند اصلا به آنچه نیاز دارند 

نخواهند رسید.
فراموش نکنیم که بهترین افراد برای ارائه راه حل همان کســانی هستند که 
به مشکل نزدیک ترند. بر این مبنا، جوانان مبتلا به اوتیسم باور دارند که می توان 

تفاوت چشمگیری ایجاد کرد، اگر:
- جوانان مبتلا به اوتیسم برای شناسایی و بیان مشکلاتشان از حمایت کافی 

برخوردار باشند.
- برچســب زدن درباره ســلامت روان و اوتیســم کاهش یابــد و پیوندها و 

تفاوت های میان این دو تشخیص داده شود.
- خدمات آســان و در دســترس فراهم شــود و مهم تر از همه نیازهای فرد 

درخواست کننده رفع شود.
براســاس تحقیقات، از هر پنج جوان مبتلا به اوتیســم، چهار نفر مشــکلات 
ســلامت روانی را تجربه کرده اند؛ حتی نگران کننده تر زمانی است که ۷۶ درصد 
از این افراد گفته اند وقتی مشــکلات سلامت روان را تجربه نمی کنند، همچنان 

بیشتر از هم سالان غیر اوتیستیک خود تحت فشار قرار دارند!
«بســیاری از افراد مبتلا به اوتیســم با بحران ســلامت روان دســت وپنجه 
نرم می کنند. این فراگیری به دلیل شــیوه ای اســت که با ایشــان رفتار می شود. 
کودکان اوتیســم، از همان اوایل کودکی، کنار گذاشــته می شوند، با حضورشان 
در جمع هــای گوناگــون  مخالفت می شــود و اطرافیانشــان به آنها احســاس 

غیرطبیعی بودن می دهند.
این رفتارها، هر معنی ای که داشــته باشــد، ســبب می شــود ما مدام تحت 
فشــار قرار بگیریم تا «عادی تر» باشــیم. به نظر من، اگر فردی بدون نشانه های 
اوتیستیك نیز در معرض طردشدن، آزار و اذیت و فشار مضاعف برای بدل شدن 
به آنچه نیست بزرگ شود، به احتمال زیاد شرایط تلخی را تجربه خواهد کرد».
دکتــر لورا کرین در این تحقیق می گوید: «افراد جوان اوتیســتیک احســاس 
می کردند که «عادی» آنها با ســایر افراد متفاوت اســت و به طرز شگفت آوری 
ماهیتی نسبتا منفی دارد؛ برای مثال، جوانان نشان دادند که چگونه به طورکلی 
احســاس ناراحتی و افســردگی می کننــد. آنها خود را بی ارزش و تحت فشــار 
جامعــه می بینند و قادر نیســتند بر مشکلاتشــان غلبه کننــد. همین امر باعث 
می شــود که در مواجهه با مشکلات خود را ناتوان ببینند و اعتمادبه نفس کافی 

نداشته باشند.
نمی توان ناراحتی و افســردگی را برای جوانان اوتیســتیک حالتی «طبیعی» 

در نظر گرفت؛ چنین چیزی پذیرفتنی نیست. البته شاخص های وجود مشکلات 
سلامت روان گاه نامحســوس هستند و تشخیص افسردگی در جوان اوتیستیک 
کاری دشوار است. در حقیقت، مشکلات روحی و روانی شناسایی این عارضه را 
دشوار می کند. اغلب افراد جوان اوتیستیک گزارش می دهند که در بیان نیازهای 

خود با مشکلاتی مواجه هستند.
دیدگاه  شورای  جوانان

فرن می گوید: «داشــتن نگاهی متفاوت به افراد اوتیستیک سبب می شود که 
فراموش کنیم ما هم می توانیم تجربیاتی مشــترک با آنها داشــته باشیم. پیش 
می آید که گاه ما نیز اســترس داشــته باشــیم یا حالمان خوب نباشد. متأسفانه 
مردم زمان زیادی را صرف توجه کردن به چیزهایی می کنند که آنها را متفاوت از 
دیگران می کند. گاه توجه صرف به همین تفاوت هاست که سبب می شود افراد 

از نشانه هایی که حالشان را بد می کند غافل شوند.
برای افراد مبتلا به اوتیسم دشــوار است که برای سلامتی شان در پی کمک 
باشــند. آنها اغلب تلاش می کنند جدی گرفته شــوند. نکته مهم این است که 
دریابیم وقتی حال افراد اوتیســتیك خوب اســت، آنها چگونــه رفتار می کنند. 
پذیرش این موضوع و برقراری ارتباط درســت با این افراد به طور معمول بسیار 
مهم اســت. پیگیری این شیوه به افراد اوتیســتیك و کسانی که به آنها اهمیت 
می دهند کمک می کند که بفهمند چه زمانی تغییری رخ داده است. پیگیری این 

روند کمک گرفتن را برای افراد اوتیستیك آسان تر می کند.
خود جوانان اوتیســتیک باید ابزاری برای تعریف و بیان تجربیاتشــان داشته 
باشند. این شــیوه به آنان اجازه می دهد که تشخیص دهند چه زمانی و در کجا 
حمایت دریافت کنند، جدی گرفته شوند و در نتیجه استقلال و سلامتی بیشتری 

کسب کنند.
Ambitious about Autism :منبع
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